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TROBADA DEL CANDIDAT DE L’ALTERNATIVA AMB EL PRESIDENT DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA

Bartumeu només veu viable el tren
després de l’associació amb Europa

IAGO ANDREU*
ESCALDES-ENGORDANY

33 Bartumeu i Montilla se saluden poc abans de la reunió a la seu del PSC, ahir.

EL PERIÒDIC

P
arlar de fer arribar el ferro-
carril a Andorra és, en
aquest moment, poc menys
q u e f e r v o l a r c o l o m s .

Aquesta és la valoració que el candi-
dat a cap de Govern de l’Alternativa,
Jaume Bartumeu, va fer ahir de la
proposta de la Coalició Reformista
(CR) d’estudiar l’arribada del ferro-
carril. Segons el líder socialdemòcra-
ta, només un acord d’associació amb
la Unió Europea pot crear el marc
idoni perquè aquesta iniciativa sigui
realitat, ja que els governs català i es-
panyol no ho tenen previst ni a curt
ni a mitjà termini.

Bartumeu es va reunir ahir al
migdia amb el president de la Gene-
ralitat de Catalunya, José Montilla,
trobada en la qual es va tractar l’as-
sumpte de les prioritats del Govern
català en l’àmbit del transport ferro-
viari. Segons el candidat de l’Alter-
nativa, la conclusió de la reunió va
ser la mateixa que les mantingudes
l’estiu passat amb el secretari d’Estat
espanyol d’infraestructures, Víctor
Morlán, i amb el conseller de Políti-
ca Territorial i Obres Públiques de la
Generalitat, Joaquim Nadal: «No hi
ha cap possibilitat, ni tan sols remo-
ta, que Renfe es plantegi allargar les
línies de ferrocarril fins a Andorra»,

va explicar Bartumeu ahir a la tar-
da. «Tant de bo fos possible ¡què més
voldríem!», va afirmar el candidat de
l’Alternativa, però hi va afegir que la
trobada amb Montilla va servir, en-
tre altres coses, per constatar que, de
fer arribar el tren, «res de res».

Bartumeu va lamentar que des de
Coalició Reformista es parli de l’arri-
bada del ferrocarril sense saber qui-
nes són les possibilitats reals. «Algú
que vol governar ha de conèixer els
dossiers», va afirmar el candidat so-
cialdemòcrata.

Segons Bartumeu, l’única manera
que l’arribada del ferrocarril al Prin-
cipat sigui viable és l’embrancament
estable amb la Unió Europea. El
líder de l’Alternativa va explicar que
els estudis encarregats pel PS posen
de manifest que una de les possibili-
tats que obriria l’acord d’associació
amb Europa que defensen els social-
demòcrates és la de poder participar
en plans regionals d’inversió en in-
fraestructures, «com ara el progra-
ma 2007-2012».

EL ‘PARE’ DEL MODEL FISCAL / A la pri-
mera part de la reunió amb Montilla
també hi va assistir el conseller
d’Economia i Finances de la Genera-
litat, Antoni Castells. La trobada va
servir per parlar del model fiscal i de
l’acord d’associació amb la UE pro-
posat pels socialdemòcrates. Dos as-
sumptes, aquests, que Castells co-
neix de primera mà, ja que en la se-
va condició de catedràtic d’Econo-
mia de la Universitat de Barcelona
va dissenyar l’esquelet del model tri-
butari de l’Alternativa.

La reunió, celebrada a la seu del
PSC al carrer de Nicaragua, també
va servir per analitzar l’actual crisi
econòmica i les seves conseqüències
en el mercat immobiliari i en el sec-
tor financer. H
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Portar el tren a
Andorra no figura als
plans dels governs
espanyol i català

Participar als
programes d’inversió
de la UE és l’única
sortida, segons el PS

PROPOSTA DEL FÒRUM NACIONAL DE LA JOVENTUT D’ANDORRA

La Junta desaconsella la
campanya ‘El vot jove decideix’
b

M. R.
ANDORRA LA VELLA

TONY LARA

33 Un jove exerceix el seu dret a vot.

La iniciativa anava
destinada al foment de la
participació per al 26-A

La Junta Electoral va publicar ahir la
resolució de la consulta formulada
per la presidenta del Fòrum Nacio-
nal de la Joventut d’Andorra (FNJA),
Thaïs Zapata, en la qual plantejava
la idoneïtat d’organitzar, a partir
d’avui, una campanya sobre la parti-

cipació juvenil en les eleccions gene-
rals dels 26 d’abril amb l’eslògan El
vot jove decideix, desaconsellant-la fi-
nalment perquè és contrària a les
disposicions de la llei electoral i del
referèndum.

El fòrum tenia l’objectiu de rei-
vindicar el poder de decisió d’aquest
col.lectiu, a la mateixa hora que pre-
tenia incentivar la participació dels
joves de la franja de 18 a 29 anys. Se-
gons la junta, la FNJA «és una entitat
de dret públic, amb personalitat
jurídica pròpia» finançada amb fons

públics per mitjà de transferències
dels pressupostos de l’Estat, amb la
qual cosa, i atès que «queda prohibi-
da la inserció o difusió en qualsevol
mitjà de comunicació d’anuncis i
publicitat pagats amb fons públics
per a finalitats institucionals, des de
la convocatòria electoral fins a la fi-
nalització de les votacions», la junta
no considera oportuna la campanya.
La resolució inclou que el sufragi és
«un dret i en cap cas un deure
jurídic», i que l’«abstenció és tan
legítima com el seu exercici». H

Pàgines 6 a 8 8883 La precampanya

a més EL PS INSISTEIX QUE NO AUGMENTARÀ LA PRESSIÓ FISCAL

< La reunió amb Montilla va
impedir a Bartumeu assistir a
l’esmorzar amb la premsa de cada
dilluns, en què el van reemplaçar
el número tres de la llista
nacional, Francesc Rodríguez, i el
cap de llista a la Massana, Vicenç
Alay. La trobada va servir per
parlar de fiscalitat i del nou model
que vol impulsar l’Alternativa. Tant
l’un com l’altre van insistir que el
model tributari de l’Alternativa no
significarà augmentar la pressió
fiscal, sinó simplement reordenar
el sistema, rebaixant la pressió
indirecta i apujant la directa per

afavorir la competitivitat d’un dels
sectors més afectats per la crisi
econòmica, com ara el del comerç.
Segons els dos candidats, el tipus
de l’IVA, fixat en el 5,5%, és
perfectament competitiu, ja que els
marges augmentaran si s’aplica un
IVA del 5,5% sobre el benefici que
no el 4,8% sobre el preu del
producte importat com fins ara.

< D’altra banda, segons Alay, el
model fiscal de l’Alternativa no
només no significaria un augment
de la pressió fiscal, sinó que
tampoc no caldria augmentar el

nombre de funcionaris. Bona part
dels treballadors de la Duana es
podrien destinar, un cop
desaparegut l’IMI, a la futura
Administració tributària.

< Els socialdemòcrates van
defensar que el seu model
compleix escrupolosament amb el
mandat constitucional, mentre
que la pretensió dels liberals,
manifestada durant la reforma de
la CASS, d’augmentar les
cotitzacions fins al 18% seria com
introduir un IRPF sense cap tipus
de progressivitat.


